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Rozhodující 
vliv
Hlavní slovo v EU 
mají mít premiéři, 
říká europoslankyně 
ANO Dita 
Charanzová.

rozhovor
str. 12–13 PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,665 / –0,020 Kč   CZK/USD •  22,662 / –0,076 Kč   PX •  1060,23 /  +0,13 %   BITCOIN •  4098,12 $ / –0,37 %   ZLATO •  1330,65 $ / –0,22 %

Rozpočtové 
záplaty

Vláda chce nová 
pravidla pro pobídky
události / str. 3

Obří půjčka na opravu 
pražské spalovny
byznys / str. 4

Black Hawk padl. 
Aero hledá náhradu
byznys / str. 6

Pomoc pro Venezuelu 
uvízla na hranicích  
trhy & zahraničí / str. 8
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Zhruba osm miliard 
korun by v příštím 
roce mohlo státu vynést 
uzákonění nové digitální 
daně, zdražení tabákových 
výrobků a tvrdého 
alkoholu a vyšší zdanění 
hazardu. Odhaduje to 
ministerstvo financí, které 
změny prosazuje. Vládní sliby 
by to však pokrylo jen zčásti.
události / str. 2

http://www.e15.cz/magaziny


Jak si 
stojíme
V hnutí SPD Tomia Okamury 
se dějí věci. Lubomír Volný, 
který dosud v hnutí plnil 
funkci zlého muže (nejen) 
sociálních sítí, vyzval svého 
vůdce na souboj o předsed-
nické křeslo. Aniž by to s tím 
oficiálně jakkoli souviselo, 
vedení SPD vzápětí zrušilo 
Volného moravskoslezskou 
stranickou buňku – volebně 
mimochodem jednu z nej-
úspěšnějších. Jak to skončí, 
ještě nevíme. Ale po zku-
šenostech s Úsvitem přímé 
demokracie Tomia Okamury 
doporučujeme členům SPD, až 
se prach usadí, zkontrolovat 
pokladnu.

Kulatiny mělo to neštěstí, 
jemuž se dlouho zvrhle říkalo 
Vítězný únor, loni, ale stejně 
neuškodí si dnešní výročí 
připomenout. Třeba úryvkem 
z aktuálních Haló novin: „Teh-
dejší českoslovenští komunisté 
dokázali, že k socialismu lze 
dojít i demokratickou cestou.“ 
To napsal do stranického listu 
Stanislav Grospič, poslanec 
a místopředseda KSČM. Stra-
ny, která drží při životě vládu 
a moc by chtěla rozhodovat 
o tom, kdo má a nemá být mi-
nistr. To jen, abychom věděli, 
jak si zhruba stojíme.

Pavel OTTO
 

Zdražení tabákových výrobků 
a tvrdého alkoholu, vyšší 
zdanění hazardu nebo uzáko-
nění nové digitální daně by 
v příštím roce mohly vynést 
státu okolo osmi miliard 
korun. Odhaduje to minister-
stvo financí vedené Alenou 
Schillerovou (ANO), které 
změny prosazuje.

Vládní sliby by to však po-
krylo jen částečně. Jen další 
růst důchodů nebo zvýšení 
rodičovského příspěvku mají 
stát přes sedmnáct miliard. 
Podle některých prognóz 
se navíc rozpočtové příjmy 
s očekávaným zpomalením 
ekonomiky mohou pro-
padnout o několik desítek 
miliard.

Šéf ČSSD Jan Hamáček 
s úpravou spotřebních daní 
souhlasí. „Jen vyšší zdanění 
kořalky by přineslo několik 
miliard,“ řekl. 

Zatímco z tabáku plyne 
státní pokladně až šedesát 
miliard ročně, z tvrdého alko-
holu asi sedm miliard. „Určitá 
rezerva to tedy je,“ souhlasí 
předsedkyně Národní rozpoč-
tové rady Eva Zamrazilová. 

Ministerstvo spočítalo, že 
zdražení krabičky cigaret 
o čtyři až pět korun by 
vyneslo čtyři miliardy ročně. 

Možné inkaso z alkoholu 
zatím nevyčíslilo, protože 
zvažuje parametry. 

Velkou šanci na schválení 
v Poslanecké sněmovně má 
nová digitální daň. Kromě 
ANO a ČSSD podporují její 
zavedení komunisté a Piráti. 

Podle úřadu Schillerové by 
tříprocentní odvody z rekla-
my například na Googlu nebo 
Facebooku, které se chystá 
zavést Rakousko, vygenero-
valy Česku jednu miliardu 
ročně. Sousední země nyní 
čeká na březnové jednání 
ministrů financí EU.

„Je to daň nad rámec daně 
z příjmů. Musí se posoudit, 

jestli by se na to vztahovaly 
smlouvy o zamezení dvojímu 
zdanění,“ uvedla Schillerová.

Místopředseda sněmov-
ního rozpočtového výboru 
za Piráty Mikuláš Ferjenčík 
je jednoznačně pro. „Minis-
terstvo si konečně všimlo, že 

zatímco Google tady zaplatí 
nějakých osm milionů korun, 
Seznam miliardu. To vnímám 
jako problém,“ řekl. 

Sociální demokracie 
s KSČM tlačí premiéra 
Andreje Babiše (ANO) k za-
vedení sektorové daně pro 
banky. Babiš to však odmítá. 
Argumentuje tím, že finanční 
domy by zvýšily svým klien-
tům poplatky.

Místopředseda ČSSD 
Roman Onderka by snížil 
výdaje na levné jízdné pro 
seniory a studenty, které platí 
od loňského září. „Pokud by 
75procentní slevu měli jen 
senioři nad sedmdesát let, 
stát by na úhradě dopravcům 
zaplatil ročně nikoliv šest mi-
liard, ale jen jednu miliardu,“ 
vypočítal.

Schillerová i ministerstvo 
dopravy by však s vyhodno-
cením dopadů zlevněných 
jízdenek počkali minimálně 
do podzimu.  
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Vyšší daně vynesou 
státu jen osm miliard

41,8
miliardy korun 
loni utratili Češi 
v zahraničních 

e-shopech. 
Meziročně je to 

více o dvě pětiny.
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Zápisník  
Martina  
ČABANA

Ministerstvo si konečně všimlo, že zatímco 
Google zaplatí nějakých osm milionů korun, 
Seznam miliardu, uvedl poslanec za Piráty 
Mikuláš Ferjenčík.

  ZMĚNY VE STÁTNÍM ROZPOČTU V ROCE 2020:

Nová  
digitální daň

1  
miliarda

Zrušení  
karenční doby 

–3,5  
miliardy

Zdanění  
hazardu

0,5 až 1 
miliarda

Snížení  
DPH na teplo

–1,5  
miliardy

Zvýšení spotřební 
daně z alkoholu

jednotky 
miliard

Zvýšení  
rodičovského příspěvku

11  
miliard

Zvýšení spotřební  
daně z tabáku

4  
miliardy

Další zvýšení  
průměrného důchodu

6,5  
miliardy

Možné nové daňové výnosy

Kolik by měly stát vládní sliby O kolik by měl rozpočet přijít
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Lépe placení zaměstnan-
ci, více výzkumných 
pracovníků nebo také 

pořízení nového stroje urče-
ného pro výzkum. To jsou 
podle ministerstva průmyslu 
a obchodu známky vyšší při-
dané hodnoty u strategických 
a vývojových investic, které 
chce stát nově podporovat 
investičními pobídkami.

Podmínky lze 
obejít, tvrdí opozice 

Ministerstvo tato kritéria 
zpřesnilo v novém návrhu 
nařízení vlády, který dopl-
ňuje projednávaný zákon 
o investičních pobídkách. 
Některá ministerstva, ale 
i zástupci opozice navržená 

Vláda chce nová 
pravidla pro pobídky

kritéria kritizují s tím, že je lze 
jednoduše obejít.

Problém vidí rezorty přede-
vším u parametrů pro získání 
pobídek v oblasti výroby. 
Podle ministerstva průmyslu 
musí například platit příjemce 
pobídky alespoň osmdesáti 
procentům svých zaměstnan-
ců průměrnou mzdu v kraji.

Kromě toho musí buď 
zaměstnávat deset procent 
vysokoškoláků, spolupraco-
vat s některou z vysokých 
škol, pořídit přístroj pro 
výzkum nebo zaměstnávat 
dvě procenta výzkumných 
pracovníků. To vše má firma 
podle návrhu splnit každý rok 
k 1. prosinci.

„Je možné z tohoto ustano-
vení dovodit, že stačí sjednat 

mzdu v požadované výši 
za prosinec a po zbytek roku 
sjednat mzdu nižší,“ upozor-

Kabinet odmítá, aby 
měl kancléř prověrku

Návrh, podle kterého by 
hradní kancléř musel mít 
bezpečnostní prověrku 
nejméně na stupeň tajné, 
by omezil pravomoc prezi-
denta jmenovat vedoucího 
své kanceláře. S tímto 
argumentem vláda ANO 
a ČSSD nepodpoří novelu 
poslanců STAN a Pirátů, jež 
by tuto podmínku zavedla. 
Sněmovna bude hlasovat 
ve středu.

Agrární věda 
a výzkum získají 
miliardu

Ministerstvo zemědělství 
dá letos na vědu a výzkum 
meziročně o 100 milionů 
korun více. Celkem tak 
půjde o skoro 980 milionů 
korun, uvedl rezort. /čtk/

Krátce
ňuje ve svých připomínkách 
ministerstvo práce, podle 
kterého je nutné, aby kontro-
loři dohlédli na dodržování 
podmínky po celý rok.

Pro jednodušší splnění 
mzdových a dalších kvót mo-
hou také společnosti účelově 
snížit počet svých zaměstnan-
ců. Nařízení je totiž nenutí 
pracovní místa vytvářet, ale 
ani zachovat, míní rezort.

Přínosem by měl být 
nový produkt, míní ODS

Na tyto nedostatky upozorňu-
je i opoziční poslanec Vojtěch 
Munzar (ODS). „Zda navržené 
podmínky zajistí přidanou 
hodnotu pro české hospo-
dářství, je sporné. Přidanou 
hodnotou by bylo například 
uvedení nového inovativního 
výrobku na trh,“ míní.

Ministerstvo průmyslu a ob-
chodu nechtělo předjímat, 
jestli se bude nařízení měnit.

NGUYEN Thuong Ly

10
procent 

zaměstnaných 
vysokoškoláků. 

To je jedna 
z navrhovaných 
podmínek, aby 

firma mohla žádat 
o pobídky.



Praha si bere obří půjčku 
na opravu spalovny
Vladan GALLISTL

Československá obchod-
ní banka se bude podílet 
na mimořádné investici 
společnosti Pražské služby 
patřící hlavnímu městu. Více 

než půldruhé miliardy korun 
půjčila na obnovu spalovny 
v Malešicích. „ČSOB poskytla 
1,6 miliardy korun,“ uvádí 
mluvčí Pražských služeb 
Radim Mana. Datum splat-
nosti je 31. prosince 2030. 
Úroková sazba se Manovi jeví 
„velmi příznivá vzhledem 
k vývoji úrokových sazeb.“

dříve šéf Pražských služeb 
Patrik Roman.

Obří investice umožní 
provoz zařízení dalších třicet 
let, přičemž se sníží emise. 
„Výkon bude zachován. To 
znamená roční tepelnou 
dodávku 850 terajoulů v hor-
ké vodě a páře a dodávku 
čtyřiceti tisíc megawatthodin 
elektřiny do veřejné sítě,“ 
doplňuje Mana. 

Investice do spalovny ne-
jsou jedinou velkou událostí 
v Pražských službách. Kon-
cem loňského roku město 
vytěsnilo drobné akcionáře 
Pražských služeb, čímž se 
stalo jediným majitelem 
firmy. Za jednu akcii o no-
minální hodnotě tisíc korun 
nabídlo 2928 korun, za akcii 
v hodnotě 400 korun pak 
1172 korun.

Vytěsnění bylo možné 
díky tomu, že Praha předlo-
ni odkoupila 19,3 procenta 
Pražských služeb od firmy EP 
Industries, kterou kontroluje 
miliardář Daniel Křetínský, 
spoluvlastník vydavatele de-
níku E15. Odkupem se účast 
hlavního města v Pražských 
službách přehoupla přes 
devadesát procent, což je hra-
nice umožňující vykoupení 
drobných akcionářů. Pražské 
služby v roce 2017 vydělaly 
123,3 milionu korun, výnosy 
přesáhly tři miliardy korun.

Banka transakci nekomen-
tovala, odborníci odhadují 
investici na 2,8 miliardy 
korun. Úvěr od ČSOB ji 
nepokryje. „Část investi-
ce se uhradí z vlastních 

zdrojů, o dalších zdrojích 
není rozhodnuto,“ dodává 
k financování Mana. Ve spa-
lovně plánují Pražské služby 
vyměnit čtyři kotle, což 
potrvá do půlky roku 2022. 

Každý rok se vymění jedna 
ze čtyř linek, tři zbývající 
budou dál fungovat. „Projekt 
považujeme za klíčový pro 
řešení problematiky odpadu 
hlavního města,“ uvedl již 

4 | BYZNYS

Ve spalovně plánují 
Pražské služby 
vyměnit čtyři kotle, 
což potrvá do půlky 
roku 2022. Každý rok 
přijde na řadu jeden 
kotel.
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REKONSTRUKCE. Rozsáhlé technologické zařízení v Praze v Malešicích slouží ke spalování 
komunálního odpadu, z něhož vzniká teplo a elektrická energie. Jeho stavba skončila v roce 1998.

SKLÁRNY CRYSTALITE BOHEMIA dodají letos americkým aerolinkám Delta Air Lines nápojové 
sklo v hodnotě přes čtyřicet milionů korun. Představuje to více než čtyři miliony sklenic a nápojových 
karaf, které se stanou součástí palubního vybavení. Sklárny ze zakázky zatím vyvezly 47 kontejnerů, 
což odpovidá zhruba 3,2 milionu kusů. 
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SKLENICE PRO AEROLINKY
Stát vydal první 
dluhopisy v eurech

Ministerstvo financí po sed-
mi letech emisí dluhopisů 
v domácí měně uskuteč-
nilo první aukci státního 
dluhopisu v eurech. Objem 
emise činil sto milionů eur, 
průměrný výnos dluhopisů 
v eurech splatných v srpnu 
2021 dosáhl –0,03 procenta 
ročně. Záporný úrok zname-
ná, že investoři platí státu 
za to, že mu půjčili peníze.

Developer zbourá 
centrum Spektrum

Realitní skupina CPI Proper-
ty Group ukončila provoz 
svého nákupního centra 
Spektrum v obchodní zóně 
v pražských Čestlicích. Bu-

dovu čeká demolice, dopo-
ručil ji statický posudek. CPI 
chce po zbourání budovy 
postavit nové obchodní cent-
rum, které by se mělo otevřít 
koncem příštího roku.

Poštovní zásilky  
do ciziny zdraží

Česká pošta od února 
po roce zvýšila tarif pro  
zásilky mířící do zahraničí. 
U nejužívanější služby oby-
čejných zásilek do padesáti 
gramů hmotnosti se cena 
zvyšuje o čtyři koruny na  
39 korun u psaní v rámci 
Evropy, respektive na 45 ko-
run u dopisů mimo evrop-
ské země. Pošta také zvýšila 
cenu poštovních poukázek. 
Změny oznámil Český tele-
komunikační úřad. /čtk/

Krátce
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Obrat internetových 
obchodů v Česku 
se vyvíjí nejrychleji 

v regionu střední Evropy. 
Za Českem s téměř čtvrti-
novým růstem je Rakousko 
s devatenácti procenty 
a Slovensko se šestnácti  
procenty. Následují Polsko 
a Německo s patnácti, re-
spektive jedenácti procenty. 
Vyplývá to z průzkumu 
společnosti Ageo.cz.

„Česko je dlouhodobě 
v oblasti e-commerce 
na špici. Přispívá k tomu 
slušná internetová infra-
struktura, dostupnost 
platebních nástrojů, které 
postupně vytlačují dobírku, 
a také množství výdejních 
míst, kterých je kolem 
deseti tisíc,“ uvedl obchod-
ní ředitel Ageo.cz Aleš 
Urbánek.

Podíl e-shopů na obratu 
maloobchodu je rovněž 
nejvyšší v Česku a v Polsku, 
kde dosahuje devíti procent. 

V Německu činí 7,3 procen-
ta, na Slovensku 5,5 procen-
ta a v Rakousku pět procent.

V počtu internetových 
obchodů je za prvním Ně-
meckem se 175 tisíci e-shopů 
Česko druhé s 37 tisíci 
obchodů. Polsko jich má 
23,5 tisíce, Rakousko 18 tisíc 
a Slovensko kolem deseti 
tisíc.

Internetová drogerie Ageo 
si průzkum zadala v souvis-
losti s plánem vstoupit letos 
na německý a rakouský trh. 
/čtk/

Štěpán BRUNER

Výrobce letadel Aero Vodo- 
chody se stého výročí zalo- 
žení nedožívá v nejlepší 
kondici. Ztratil významné-
ho zákazníka, vývoj nové 
generace cvičného letounu 
L-39 jen polyká peníze a další 
programy slibují zisk až 
výhledově. 

Významné potíže vodo-
chodského podniku začaly 
poté, co společnost Lock- 
heed-Martin převzala výrobce 
vrtulníků Sikorsky. Americký 
letecký obr Aeru vypověděl 
lukrativní smlouvu na výro-
bu kokpitů vrtulníků Black 
Hawk. A to jen rok poté, co 
Sikorsky smlouvu prodloužil 
o dalších pět let. Výpadek do-
dávek se do tržeb promítne 
zhruba půl miliardou korun.

„Program Black Hawk 
ukončujeme na žádost zákaz-
níka. Zde zafungoval vliv sou-
časné politiky USA vyrábět 
více doma pod heslem ‚Make 
Not Buy‘, a proto se výroba 

Black Hawk 
padl. Aero 
hledá náhradu

tovat dodatečných 400 milio-
nů, jak informoval deník HN. 
Prvním odběratelem by měl 
být Senegal. „Právě uzavírá-
me dohody mezi exportními 
bankami na financování 
dodávky čtyř letounů L-39NG 
v bojové verzi do Senegalu. 
První předplatbu obdržíme, 
jakmile bude proces dokon-
čen,“ sdělil Tvrdík.

Příjmy Aera pocházejí hlav-
ně z výroby náběžných hran 
křídel letadel Airbus A220. 
Od loňského jara ve Vodocho-
dech přešli z vývoje na sério-
vou výrobu dílů pro vojenský 
dopravní letoun Embraer 
KC-390. Rozjíždí se i výroba 
skořepinových konstruk-
cí, kterými společnost ST 
Aerospace přestavuje osobní 
verze letadel Airbus A320 
a A321 na nákladní. 

Aero loni hospodařilo 
s mírnou provozní ztrátou, 
uvedl šéf podniku Giuseppe 
Giordo. Tržby se pohybovaly 
na podobné úrovni jako před-
loni, tedy kolem 3,8 miliardy 
korun.

přesouvá do USA,“ uvedl 
mluvčí Aera Tobiáš Tvrdík. 
Firma kvůli tomu propustí 
desetinu zaměstnanců, dvě 
stovky lidí. 

Ziskovosti společnosti Aero 
Vodochody zatím nepřispívá 
ani modernizovaný letoun  
L-39NG. Vývoj již stál mi- 
liardu korun. Vlastník Aera, 
skupina Penta, do programu 
na přelomu roku musel inves-
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3,8
miliardy korun 
dosahují roční 

tržby Aera 
Vodochody.

Na vedoucím 
postavení Česka má 
podíl internetová 
infrastruktura, 
dostupnost 
platebních nástrojů 
i hustá síť výdejen.

ZTRÁTA. Výroba kokpitů představuje pro Aero Vodochody významnou část příjmů. Američané 
vypověděli kontrakt na vrtulníky Black Hawk. 

Fo
to

 č
tk

FIRMA DŘEVODÍLO ROUSÍNOV při obratu kolem deseti 
milionů korun ještě v roce 2015 balancovala na hraně existence. 
Loni už měla čtyřnásobný obrat poté, co se z lokálního výrobce 
stal dodavatel interiérů pro hotely nebo administrativní centra. 
Vyrobila také stůl ve tvaru Československa pro velvyslanectví 
v Londýně.
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DŘEVOVÝROBA ROSTE

Tržby e-shopů 
prudce stoupají



Kopřivnická automo-
bilka Tatra Trucks se 
hodlá zaměřit na za-

kázky ozbrojených a bezpeč-
nostních složek. Nechce už 
rok co rok za každou cenu 
chrlit stále více nákladních 
automobilů a tahačů. Místo 
toho dá přednost speciálním 
vozidlům navrhovaným podle 
požadavků zákazníků. 

Vedení podniku po loňském 
poklesu produkce přehodno-
tilo strategii, která počítala 
s každoročním zvyšováním 
počtu vyrobených aut. I letos 
však firma dodá několik set 
vozů pro civilní sektor.

„Tatra je spíše projektovou 
továrnou, která se nezaměřuje 
na velké série, ale uskuteč-
ňuje projekty vozidel šitých 
na míru zákazníkům,“ řekl 
deníku E15 šéf společnosti Petr 
Karásek. „Díky tomu může 

Tatra přechází na speciály 
www.e15.cz | 7

PRÁVĚ V PRODEJI

DODATEČNÁ MONTÁŽ TAŽNÉHO ZAŘÍZENÍ 
UŽ DÁVNO NENÍ 

SAMOZŘEJMOSTÍ

299146/61� inzerce

ně aut, ale částečně na sklad,“ 
sdělil deníku E15 zdroj blízký 
automobilce.

Tatra chystá růst hlavně 
v oblasti vojenských zaká-
zek. „Podstatné je dodržovat 
pravidlo, že do výroby nesmí 
jít vozidlo, které nemá jistého 
zákazníka,“ podotkl Karásek. 

Podle dostupných informací 
by letos Tatra po loňském 
útlumu neměla mít problémy 
s nedostatkem obchodních 
příležitostí. Naopak jí může 
činit potíže opětovné zvýšení 
produkce a dodávek někte-
rých dílů od subdodavatelů. 
„Nemáme přehnaná očekává-
ní,“ dodal zdroj s tím, že by 
neměli odcházet lidé z výroby. 
Případné propuštění by se 
dotklo jen některých administ-
rativních pracovníků. 

Pavel OTTO

prosperovat, ať už vyrobí  
800 nebo 1200 unikátních 
platforem, protože nerozhodu-
je počet, ale přidaná hodnota. 
Ta je u speciálů vyšší,“ dodal.

Kopřivnická automobilka 
ovládaná podnikateli Jaro-

slavem Strnadem a Reném 
Materou se musí vyrovnat 
s loňským propadem výroby, 
který se podařilo zastavit až 
v prosinci. Od loňského ledna 
opustilo Kopřivnici podle 
statistik AutoSAP 561 různých 

typů vozů. Teprve prosincová 
výroba dalších 290 znamena-
la posun dopředu. V roce 2017 
přitom Tatra vyrobila 1481 
vozů, o 155 více než v roce 
2016. „Chyba se stala už před-
loni, kdy se sice vyrobilo hod-

ZMĚNA. Tatra 
chystá růst 
hlavně v oblasti 
vojenských 
zakázek. Patří 
k nim nový vůz 
modelové řady 
Tatra Tactic 
v provedení 4x4.Fo
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Muskova Tesla urychlila 
expanzi na čínský trh

Na největší světový trh s au-
tomobily předčasně vstupuje 
nový hráč. Tím je Model 3, 
klíčový vůz z dílny americ-
kého výrobce elektromobilů 
Tesla. Původně mělo první 
auto určené pro široký trh 
dorazit do nejlidnatější země 
světa až v průběhu března. 
 více E15.cz

Saúdskou Arábii bude 
v USA zastupovat žena 

Saúdská Arábie jmenovala 
svoji první velvyslankyni. 
Působit bude ve Spojených 
státech, kde nahradí syna 
současného krále Salmána, 

prince Chálida bin Salmána 
Saúda. Princeznu Rímu bint 
Bandar Saúdovou čeká velká 
výzva, protože bude muset 
zlepšit vztahy mezi USA 
a Saúdskou Arábií.

Mayová slíbila 
hlasování o brexitové 
dohodě do 12. března

Britská premiérka uvedla, 
že parlament nebude tento 
týden hlasovat o brexitové 
dohodě, má se tak ale stát 
do 12. března. Opozice ozna-
čila odklad za lehkomyslný 
pokus donutit poslance, aby si 
vybrali mezi dohodou o pod-
mínkách odchodu, kterou 
Mayová dojednala s Bruselem, 
a brexitem bez dohody. /lie, čtk/

Krátce
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„Přecházel jsem most, když 
mě zasáhl gumový projek-
til. Takhle Maduro zachází 
se svými lidmi,“ vypověděl 
podle listu The Guardian stu-
dent Carlos Juancho, jenž byl 
zraněn na hranici s Kolumbií. 
Tři kamiony s pomocí začaly 
hořet po zásazích granáty 

Maduro násilně zadržel 
humanitární pomoc
Karolína FLASZOVÁ

Na venezuelských hranicích 
propukly potyčky během za-
tím neúspěšných pokusů opo-
zice dostat do země humani-
tární pomoc. Nejméně čtyři 
lidé byli v pátek a v sobotu 
zabiti, stovky dalších utrpěly 
zranění. Opoziční lídr Juan 
Guaidó má dnes v Kolumbii 
o situaci jednat s americkým 
viceprezidentem Mikem Pen-
cem a s regionálními lídry. 

Guaidó, jenž se koncem 
ledna prohlásil úřadují-
cím prezidentem, slíbil, že 
k lidem trpícím nedostatkem 
potravin a léků nenásilnou 
cestou dostane zahraniční 
pomoc. Socialistický autoritář 
Nicolás Maduro, pod jehož 
vedením se na ropu bohatá 
Venezuela dostala na po-
kraj kolapsu, však podobné 
dodávky považuje za bezpeč-
nostní hrozbu a nechce je 
do země vpustit. Na hranicích 
státu s Brazílií a Kolumbií 
tak došlo ke střetům mezi 
bezpečnostními složkami 
a stoupenci opozice. 

se slzným plynem. Bogotá 
oznámila, že na dva dny 
uzavírá všechny přechody, 
aby zjistila, k jakým na nich 
došlo škodám. Podle všeho 
ztroskotaly i veškeré pokusy 
projet s pomocí z Brazílie. 

Maduro během sobotního 
shromáždění v Caracasu pro-

Výkřik v ploše Unt 
inctorem a dolenihit 
in nis intemporem 
volupiet od ut que 
et qui nonsequatur? 
Otatur, cum nos vene 
maximenim asseque

hlásil, že je silnější než kdyko-
li dříve. Znovu zopakoval, že 
humanitární pomoc je pouze 
americkým nástrojem k de-
stabilizaci jeho vlády. „Ruce 
pryč od Venezuely, Donalde 
Trumpe,“ zvolal během akce. 
Oznámil rovněž rozvázání 
diplomatických vztahů s Ko-

lumbií, která podle něj slouží 
k útokům USA na Venezuelu. 

Guaidó zřejmě doufal, že 
pokusy dostat k lidem pomoc 
nahlodají loajalitu bezpeč-
nostních sil vůči Madurovi, 
jelikož jejich příslušníci 
nebudou ochotni střílet na ci-
vilisty. Slibuje jim amnestii, 
pokud se přidají na „správ-
nou stranu historie“. Média 
psala o několika desítkách 
přeběhlíků pohraniční stráže, 
většina členů ozbrojených 
složek však stále zůstává 
ve službách autoritáře. Podle 
výpovědí dezertérů má mno-
ho vojáků strach. 

Opoziční lídr tvrdí, že boj 
proti Madurovi bude pokra-
čovat. Washington jeho kroky 
podporuje a je pravděpodob-
né, že Pence během dnešní 
schůzky ohlásí nové sankce, 
které Madurovi ztíží přístup 
k finančním zdrojům.

 Sledujte E15.cz

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 22. 2. 2019 Akcie na pražské burze 22. 2. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 89,00    0,56 % 

CETV 82,40    4,44 % 

ČEZ 545,00    -0,55 % 

Erste Bank 807,00    -0,30 % 

Kofola 301,00    -0,33 % 

KB 950,00    0,21 % 

Moneta 78,75    1,03 %  

O2 CR 246,00    0,41 % 

Pegas 810,00    -0,74 % 

Philip Mor. ČR 14 340,00    0,84 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 544,50 -0,73 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

412 760

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,122

Čína 1 3,373

Dánsko 1 3,439

EMU 1 25,665

Chorvatsko 1 3,457

Japonsko 100 20,441

Kanada 1 17,135

Maďarsko 100 8,069

Norsko 1 2,629

Polsko 1 5,917

Rusko 100 34,598

Švédsko 1 2,421

Švýcarsko 1 22,624

Turecko 1 4,258

USA 1 22,662

Velká Británie 1 29,421

Tři kamiony 
s humanitární pomocí 
začaly na hranici 
s Kolumbií hořet 
po zásazích granáty se 
slzným plynem.
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https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/tesla-expanduje-na-dulezity-cinsky-trh-drive-nez-planovala-1356559
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Akcie, měny & názory

Burzovní 
dieta Oprah  
Winfreyové
Americká celebrita a mode-
rátorka Oprah Winfreyová 
proslula nejen skvělými 
výkony před televizními ka-
merami, ale i svými neustálý-
mi pokusy o zhubnutí. Není 
se tedy čemu divit, že se stala 
akcionářkou společnosti 
WW dříve Weight Watchers 
International, která nabízí 
aplikaci a programy pro 
hubnutí a wellness. 

Je dokonce druhou největší 
akcionářkou s podílem okolo 
jedenácti procent. Ve společ-
nosti se angažovala také jako 
člen managementu.

Vzhledem k vývoji akcií 
WW se už ztenčil alespoň 
majetek Winfreyové. V červ-
nu 2018 se totiž akcie spo-
lečnosti dostaly na rekordní 
cenu 103,9 dolaru, ale od té 
doby znají jen směr dolů. 
V pátek skončily na 29,55 do- 
laru. 

Hodnota akciového podílu 
Winfreyové se tak propad-
la ze 776 milionů dolarů 
na zhruba 222 milionů 
dolarů, což představuje 
propad o více než sedmdesát 
procent. V případě reálného 

hubnutí by to byl skutečně 
husarský kousek.  

Winfreyovou ale není 
důvod i přes obří propad 
cen akcií WW litovat. Na své 
investici stále vydělává okolo 
170 milionů dolarů. K tomu 
je navíc nutné připočíst zisk 
ve výši přes 126 milionů dola-
rů z prodeje akcií WW, který 
uskutečnila loni v březnu. 

Rozhodně by však měla 
zabrat v propagaci WW, 
protože v poslední době 
upadla do nemilosti spo-
třebitelů i analytiků z Wall 
Street. Banka JP Morgan 
dokonce v minulých dnech 
dala na akcie zřídka vídaný 
rating „underweight“, který 
znamená, že by se investoři 
měli akcií WW raději zbavit. 
Cílovou cenu pak srazila  
z 37 na 25 dolarů. Důvodem 
je, že aplikaci WW se nedaří 
získat uživatele v nejdůleži-
tější části roku, kdy si lidé 
dávají předsevzetí o tom, jak 
se budou zdravě stravovat, 
cvičit a hubnout.

 Pokud se to Winfreyo-
vé nepodaří, tak bude dál 
zcela jistě hubnout její podíl 
ve WW.

 
 
Vladan 
GALLISTL

Postsovětská Mezi-
národní investiční 
banka opustí Moskvu. 

Ještě letos otevře instituce 
své nové sídlo v Budapešti. 
Stěhování banky, kterou její 
kritici považují za mocenský 
nástroj Kremlu, schválili 
všichni její akcionáři včetně 
Česka.

Samotné stěhování banky 
bylo schváleno už loni. Ma-
ďarský parlament, ve kterém 
má vláda Viktora Orbána 
jasnou většinu, nyní projed-
nává podrobné podmínky, 
za kterých k přesunu dojde. 
Nové sídlo bude v Budapešti 
otevřeno ve druhé polovině 
letošního roku, k úplnému 
přestěhování všech úředníků 
by mělo dojít během dvou 
až tří let. 

Banka, která podporuje in-
vestiční projekty a poskytuje 
finanční záruky firmám ze 

Přesun investiční banky  
z dob RVHP do Budapešti  
se zamlouvá i Česku

Volkswagen

Provozní zisk německého 
automobilového koncernu 
Volkswagen se loni zvýšil 
pouze o 0,7 procenta na 
13,92 miliardy eur – zhruba 
357 miliard korun. Na vině 
byly dozvuky dieselové afé-
ry a nová metodika měření 
emisí WLTP. 

Výsledky

Berkshire Hathaway 

Americká investiční společnost 
miliardáře Warrena Buffetta má 
za čtvrté čtvrtletí čistou ztrátu 
25,4 miliardy dolarů. O rok 
dříve byla v zisku 32,6 miliardy 
dolarů. Výsledek odráží propad 
cen některých akcií z Buffettova 
portfolia a potíže kolem potra-
vinářské firmy Kraft Heinz. /čtk/

Vývoj akcií WW za pět let (v USD)
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20,46

29,55

Nové sídlo bude 
v hlavním městě 
Maďarska otevřeno 
ve druhé polovině 
letošního roku, 
k úplnému 
přestěhování všech 
úředníků by mělo dojít 
během dvou až tří let. 

zemí bývalé Rady vzájem-
né hospodářské pomoci, 
obnovila svou činnost v roce 
2013. Podle českého mini-
sterstva financí přesunutí 
sídla banky do členského 
státu Evropské unie pomůže 
dalšímu rozvoji finančního 
domu. 

„Navýšení podílu evrop-
ských expertů a přenos ev-
ropského bankovního know-
-how přispěje k prohloubení 
znalostí o evropských trzích 
a bezprostřednímu kontak-
tu s potenciálními klienty, 
což ve výsledku povede 
k dalšímu navyšování podílu 
evropských zemí v úvěro-
vém portfoliu banky,“ řekl 
mluvčí rezortu financí Jakub 
Vintrlík.

 
 více E15.cz

Štěpán BRUNER

PAPEŽ FRANTIŠEK na závěr čtyřdenního summitu o ochraně nezletilých ve Vatikánu označil duchovní 
zneužívající děti za nástroje Satana. Katolická církev bude podle něj tomuto jevu „s nejvyšší vážností“ čelit 
a děti ochrání, dodal papež podle agentury Reuters. Zavázal se také k tomu, že církev nebude sexuální 
skandály zamlčovat a vyvine veškeré úsilí, aby byli pachatelé postaveni před soud. Zahraniční agentury 
si ale všímají, že závazné závěry nebo závěrečný dokument z konference nevzešly. Papežův mluvčí ale 
oznámil, že pro městský stát Vatikán budou v brzké době vydána opatření určená k ochraně dětí.

Fo
to

 re
ut

er
s

SLIB ÚČINNĚJŠÍHO POSTIHU

https://www.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/investicni-banka-z-dob-rvhp-se-stehuje-do-budapesti-jeji-presun-se-zamlouva-i-cesku-1356565
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Koncert  
velmocí 
Není mnoho způsobů, jak 
menší země jako Česko může 
zaujmout světové velmoci. 
Stavba jaderné elektrárny 
k nim ovšem patří. Do Pra-
hy se opět sjíždějí zástupci 
velkých firem z celého světa, 
pro které jde o potenciální 
byznys za stovky miliard 
korun.

Když se boj o zakázku 
v Temelíně v minulém – 
později zrušeném – tendru 
zúžil po vyřazení Francouzů 
na soupeření mezi Ameri-
čany a Rusy, bývalý ministr 
průmyslu Jan Mládek mluvil 
o parodii na studenou válku. 
Dnes bychom mohli použít 
jiný termín z historie meziná-
rodních vztahů – koncert vel-
mocí. Okruh potenciálních 
uchazečů se zdvojnásobil, 
kromě tří zmiňovaných států 
dnes po dukovanské zakázce 
pošilhávají i Číňané, Korejci 
a Japonci. Všichni, kdo dnes 
disponují schopnostmi jader-
né elektrárny stavět.

Vlastně jde o velký pa-
radox. Uchazečů přibývá 
v době, kdy to s vyhlídkami 
evropské jaderné energetiky 
nevypadá vůbec dobře. Oje-
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Kde brát  
a nekrást
Když dojdou peníze, je to 
nepříjemné. Obyčejný smr-
telník sáhne do úspor a začne 
přemýšlet, jak si přivydělat. 
Jedinci se sníženou sociální 
inteligencí si finanční pro-
středky často někde vezmou 
a někteří skončí v kriminále. 
Vlády to dělají podobně, 
byť riskují „jen“ nepřízeň 
voličů. Neumějí moc šetřit, 
tím méně vydělávat, a tak 
zvyšují daně. Stejně si počíná 
i kabinet Andreje Babiše. Šéfa 
ANO vynesly na politické 

výsluní výroky o tom, že jeho 
předchůdci nemakali a kradli. 
Teď se ukazuje, že pokud 
ekonomika zvolní tempo, za-
šmátrá lidem v peněženkách 
klidně i on.

Minulá a současná vláda 
hodně rozdávaly. Už loni ale 
bylo Babišovi a jeho mini-
strům jasné, že tučné roky 
končí. Jinak by si nerozpus-
tili zbylé miliardy z Fondu 
privatizace – jediné a dost 
chudé pokladničky na horší 
časy – do státního rozpočtu. 
Vláda sebe i nás povzbuzuje 
a utěšuje, že krize zatím ne-
nastala. Nevíme ale, co bude 
dělat, až přijde.

Tvář dne

Jsem nucen sdělit  
mezinárodnímu  
společenství, že  
k zajištění svobody 
v naší bojující zemi je 
třeba nechat otevřené 
všechny možnosti, 
řekl lídr venezuelské 
opozice Juan Guaidó.
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Komentář Glosa Pavla OTTA

vládního zmocněnce pro ja-
dernou energetiku Jaroslava 
Míla daří přesvědčovat jak 
zahraniční uchazeče, tak 
domácí odbornou veřejnost, 
že se přece jen něco začíná 
dít. Zatím zůstávalo stranou 
pozornosti to, jaký je v tuto 
chvíli hlavní význam chys-
tané smlouvy mezi státem 
a ČEZ. Stát by se měl fakticky 
zavázat, že pokud projekt 
výstavby nového reaktoru 
z nějakého důvodu zastaví, 
převezme dosavadní náklady. 
Taková dohoda umožní 
managementu ČEZ uvolnit 
finance pro přípravnou fázi, 
aniž by čelil hrozbě žalob 
kvůli tomu, že se opět zby-
tečně utrácejí peníze. I ČEZ 
má zkušenosti z minulého 
temelínského tendru.

Tým Jaroslava Míla zatím 
působí dojmem, že je schop-
ný krůček po krůčku řešit 
jednotlivé problémy, kvůli 
nimž zatím Češi v energe-
tice přešlapovali na místě. 
Z pohledu zastánců jádra to 
nemusí být úplně málo. 

 
Jan 
ŽIŽKA
spolupracovník  
redakce

dinělé případy nových staveb 
se potýkají s obrovskými 
problémy. A navzdory politic-
kým proklamacím zůstává 
nejisté i to, jestli se nové re-
aktory budou v Česku vůbec 
stavět. Češi už sice mají jasno 
v tom, že by měl stát uzavřít 
smlouvu se společností ČEZ, 
ale konkrétní detaily finan- 
čního modelu stavby a zvlá-
dání rizik zůstávají nejasné.

Z Prahy také celkem jasně 
zaznívá, že i když se přípra-
va stavby dalších reaktorů 
rozjede, Češi mohou celý 
proces opět zastavit. Bude 
zajímavé sledovat, jak se to 
projeví na postojích těch po-
tenciálních uchazečů, kteří si 
pamatují, že během temelín-
ského tendru vyhodili z okna 
stovky milionů korun.

Navzdory přetrvávajícím 
pochybnostem se ale zdá, 
že se novému týmu kolem 

Dobrá zpráva je, že vás nikdy nebude nikdo  
nenávidět kvůli tomu, že jste bohatý.

Uchazečů o stavbu 
přibývá v době, kdy 
vyhlídky evropské 
jaderné energetiky 
nejsou vůbec růžové.

Finanční a investiční  
poradenství
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Hlavní slovo v EU 
mají mít premiéři

 Hodně se mluví o tom, 
že letošní evropské volby 
budou pro fungování unie 
přelomové. Co je pro vás 
to hlavní celoevropské 
téma, podle nějž se budou 
voliči rozhodovat?

Bezpečnost. Migrační krize, 
ale i teroristické atentáty 
ve Francii nebo v Belgii uděla-
ly své. Lidé vidí, že neumíme 
chránit svou vnější hranici, 
dlouho jsme nechávali podiv-
ná individua cestovat třeba 

mezi Evropou a Sýrií, aniž 
bychom měli představu, kam 
potom mizejí, co tam dělají, 
jak se vracejí. Neměli jsme nad 
tím kontrolu. Zároveň si tyto 
věci chtěly jednotlivé členské 
státy řešit každý sám. Teď 

vidíme, že to potřebujeme 
řešit společně například větší 
spoluprací zpravodajských 
služeb. Takže bezpečnost je 
podle mě téma číslo jedna.

 Obáváte se, že 
by mohla výrazněji 
uspět nacionalistická 
a euroskeptická hnutí?
Ty obavy tu jsou. Myslím, že 
Evropský parlament bude 
vypadat jinak než dnes. Roz-
hodně hlasy, o kterých jste 
mluvil, posílí. Pro mě nastal 
moment, kdy se opravdu 
musíme zastavit, nadechnout 
a říci si, jakou Evropu pro ob-
čany chceme. Anebo budeme 
pokračovat dál jako dosud 
a pak se sama bojím, k čemu 
to může dojít.

 Budete se s hnutím ANO 
snažit oslovit i voliče, pro 
něž je dnes lákavá třeba 
myšlenka czexitu?
My slovo czexit vůbec ne-
používáme. Pro nás to není 
varianta. Jsme proevropští 
a dobře si uvědomujeme a po-
zorujeme, co se děje ve Velké 
Británii. Když vidíte důsledky 
pro tak silnou ekonomiku, 
jako je britská, tak pro nás 
by to bylo katastrofální. Ale 
zároveň nebereme na lehkou 
váhu kritiku, která směřuje 
ke způsobu, jakým Evropa 
funguje. Slyšíme lidi, kteří 
fungování EU nerozumějí 
a řada věcí jim vadí. Chceme 
jim nabídnout alternativu.

 Jaké bude hlavní 
poselství hnutí ANO 
v evropských volbách?
Evropa by se měla vrátit 
ke svému původnímu poslání 
– že chceme mít na kontinen-
tu bezpečnost a prosperitu. 
To jsou dva klíčové pilíře, 
na které občas zapomínáme. 
Rozběhli jsme se do různých 
oblastí, řešíme každý detail 
života občanů. To není dobře. 
Obecně chceme, aby Brusel 
dělal méně, ale lépe.

 Bude evropský program 
ANO hodně odlišný 
od toho, za který jste před 
pěti lety kandidovala pod 
vedením Pavla Teličky?
Určitě budeme řešit jiná 
témata. Evropa se změnila. 
Nikdo z nás, když jsme v roce 
2014 kandidovali, si neuměl 
představit, že nám najednou 
zmizí Británie. Stalo se hodně 
zásadních věcí.

 Pavel Telička opustil 
hnutí se zdůvodněním, že 
oproti programu, za který 
kandidoval, se časem 
výrazně změnilo například 
vystupování pana Babiše 
vůči EU – vzpomeňme 
jenom opakování hesel 
o „diktátu z Bruselu“. Vy 
jste zůstala. Vám ten posun 
nevadil?
Proč přesně pan Telička ode-
šel z hnutí, upřímně nevím. 
Těch důvodů, jak jsem je 
chápala, bylo více. Rozcházeli 
se s panem Babišem třeba 
v otázce volby hlavy státu 
a tak dál. Já jsem v některých 
věcech s panem Teličkou sou-
hlasila. Mně ale vadila forma 
komunikace. Já neřeším věci 
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D o květnových evropských voleb povede 
nejsilnější politickou stranu. A program 
hnutí ANO bude jiný než před pěti 
lety. „Evropa se změnila. Nikdo z nás 
si v roce 2014 neuměl představit, že 
nám najednou zmizí Británie,“ říká 

europoslankyně za hnutí ANO Dita Charanzová.

Martin ČABAN



přes média, raději si ty věci 
s panem Babišem vyříkám. 
Ale vy jste se ptal, jestli jedná-
me podle programu… 

 Spíš jestli vám zpod 
toho programu trochu 
neuteklo celé hnutí ANO.
Já jsem si ten program teď 
znovu četla a nemyslím si, že 
bych v europarlamentu dělala 
něco jiného. Spíš mám dojem, 
že Pavel Telička dnes silněji 
než před pěti lety podporuje 
proevropské integrační ten-
dence. To, že pan Babiš je kri-
tický a někdy použije slovník, 
který já bych nepoužila, to je 
fakt. Ale když ho hodnotím 
podle činů, tak on je člověk, 
který třeba dokázal probojo-
vat reverse charge. Ne že by 
tu byl zavřený v české kotlině 
a nadával na Brusel. On tam 
skutečně něco dělá. 

 Pan premiér mluví 
o Pavlu Teličkovi jako 
o zrádci. Použila byste 
stejné slovo?
Mě to spíš v lidské rovině 
mrzí. 

 Vy se v Bruselu 
a ve Štrasburku musíte 
potkávat denně. Zajdete 
třeba na pivo?
Na pivo už dlouho nechodíme 
a musím říct, že ty pracovní 
neshody se už možná přelily 
i do osobní roviny.

 Co pro vás bude volební 
úspěch?
Chceme mít lepší výsledek 
než minule (v roce 2014 získa-
lo ANO čtyři europoslance – 
pozn. red.). Já budu za dobrý 
výsledek považovat pět a více 
mandátů.

 Hnutí ANO je součástí 
frakce ALDE, jejíž 
vedení v čele s Guyem 
Verhofstadtem se s hnutím 
často rozcházelo třeba 
v pohledu na migraci. 
Vidíte se v této frakci 
i po volbách?
Já bych vás opravila. V pohle-
du na migraci se rozcházela 
hlavně západní a východní 
Evropa. Třeba Viktor Orbán 
má svůj pohled na migraci, 
přitom sedí ve frakci s An-
gelou Merkelovou, která má 
pohled úplně jiný. To se dělo 
ve všech frakcích. ALDE má 
řadu členů. Když vezmu svou 
práci a postoje a nechám stra-

nou migrační téma, tak máme 
blíže třeba k holandskému 
WWD premiéra Marka Rutte-
ho. Máme ve frakci spojence 
a já jsem byla na podzim zvo-
lena do vedení ALDE. Jsem 
tam jediný Čech, takže i to 
svědčí o tom, že ANO je tam 
v tuto chvíli ukotvené. 

 V projevu na sněmu 
hnutí ANO jste mluvila 
o potřebě „resetu 
evropských institucí“. Co si 
pod tím mám představit?
Máme tu Evropskou komisi, 
která vznikla jako nezávislá 
instituce. Ale někdy mám do-
jem, že některé návrhy, které 
předkládá, úplně nezávislé 
nejsou. Že za nimi je vidět 
práce některých členských 
států, které si přejí něco 
regulovat ve svůj prospěch. 
Já bych chtěla, aby komise 

nechrlila taková kvanta legis-
lativy. Aby to byli premiéři, 
kteří po evropských volbách 
bouchnou do stolu a řeknou, 
my vidíme tyto priority, na ty 
se má komise zaměřit. Není 
možné, když se Evropou valí 
migrační krize, řešit v komisi 
primárně genderové otázky. 
Měli bychom hledat jiné pra-
covní metody a jasná prioritní 
témata, u nichž bude rychlejší 
schvalovací řízení. Vidím větší 
prostor hlavně pro premiéry 
členských států. To by měla 
být „skupina moudrých“, kte-
rá se zamyslí, jak by EU měla 
dál pracovat.

 Premiér Andrej Babiš 
se vyjádřil, že by zrušil 
systém takzvaných 
spitzenkandidátů, tedy 
lídrů evropských frakcí, 
z nichž ten nejsilnější se 
po volbách stává favoritem 
na funkci šéfa komise. Prý 
to vede jen k politizaci 
Evropské komise. To je 
součást „resetu“?

vala na komisařku. Vzhledem 
k tomu, že jsem už tehdy 
měla vysoké postavení ve vý-
boru pro vnitřní trh a ochra-
nu spotřebitele, kde byla 
grilována, tak jsem jí myslím 
dokázala v rámci parlamentu 
pomáhat. S Věrou Jourovou 
táhneme za jeden provaz a já 
budu ráda, když jí budu moci 
pomáhat i nadále. 

 Není tohle krok 
k politizaci komise, 
když si europoslankyně 
pochvaluje, že táhne 
s eurokomisařkou za jeden 
provaz? Mě učili, že 
komisaři mají sousloví 
„národní zájem“ zakázané.
Ano, to jsme všichni četli. 
Teorie je krásná věc a já jsem 
v to taky doufala. Ale dvacet 
let dělám Brusel a trochu 
jsem vystřízlivěla.

• Rodačka z Prahy vystudovala 
VŠE v Praze a diplomatickou 
akademii v Madridu. 

• Osm let působila 
v diplomatických službách, 
z toho čtyři roky na Stálém 
zastoupení České republiky 
při EU. Ve volbách v roce 
2014 se stala europoslankyní 
za hnutí ANO, zaměřuje 
se především na ochranu 
spotřebitele a digitální 
ekonomiku. 

• Server Politico.eu ji v roce 
2017 zařadil mezi čtyřicet 
nejvlivnějších europoslanců 
a mezi 20 nejvlivnějších žen, 
které „hýbou Bruselem“.

Dita 
CHARANZOVÁ 
(43)
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Musíme se zastavit, nadechnout 
a říci si, jakou Evropu pro 
občany chceme. Anebo budeme 
pokračovat dál jako dosud a pak se 
sama bojím, k čemu to může dojít.

 Tvrdá data k tomu 
nemám, ale tajné to nebylo 
a dost se o tom mluvilo.
Já si myslím, že to nevěděli. 
Neříkám, že v tom Evropský 
parlament nemá hrát roli. Ale 
nemělo by to být automatic-
ké.

 Vy zkrátka myšlenku 
spitzenkandidátů berete 
jako experiment, který 
nevyšel.
Ano.

 Nevrátí se ale potom 
komise do pozice 
„nevolených eurokratů“, 
na které se často nadává?
Jediná instituce, která je v EU 
přímo volená, je tak jako tak 
Evropský parlament. A my 
jsme v parlamentu grilovali 
jednotlivé komisaře, někte-
ří neprošli a členské státy 
musely nominovat jiné. Takže 
já z titulu europoslance reálně 
ovlivňuji výběr komisařů. Ale 
nemyslím si, že bych měla mít 
hlavní a jediné slovo.

 Premiér Babiš by pro 
dnešní eurokomisařku 
Věru Jourovou rád vydobyl 
v příští komisi důstojnější 
portfolio než dnešní 
spravedlnost, ochranu 
spotřebitele a rovnost 
pohlaví. Je to pro vás jako 
lídra evropské kandidátky 
téma?
Určitě. Byla jsem součástí 
týmu, který hodnotil paní Jou-
rovou v době, kdy kandido-

To neříká jenom pan premiér, 
ale celá frakce ALDE. My 
spitzenkandidáta nemáme, 
budeme mít Team Europe 
z několika osobností. Pro mě 
je klíčové, abychom vycházeli 
z toho, co je ve smlouvách. 
A tam je jasně řečeno, že 
zásadní pro složení komise 
je výsledek evropských voleb 
a souhlas Evropské rady. 
Předpokládá se synergie mezi 
těmito dvěma institucemi. Já 
nesouhlasím s europoslanci, 
kteří tvrdí, že ten, kdo vyhraje 
volby, je automaticky předse-
dou komise. Premiéři, tedy 
Evropská rada, k tomu prostě 
musejí říct své.

 Ovšem spitzenkandidáti 
vznikli právě proto, aby se 
komise přiblížila voličům, 
kteří vlastně technicky volí 
„evropského premiéra“, 
tedy šéfa komise.
A myslíte si, že v roce 2014 
Češi, kteří hlasovali třeba pro 
TOP 09, věděli, že hlasují pro 
pana Junckera?



Japonská vláda založila 
spolu s několika společ-
nostmi fond pro investi- 

ce do technologických firem 
v severském a pobaltském 
regionu. Ve fondu je sto mili-
onů eur, tedy asi 2,6 mi- 
liardy korun, uvedla agentura 
Reuters.

Projektu se účastní Japon-
ská banka pro mezinárodní 
spolupráci, která spolupracu-
je se společnostmi Panaso-
nic, Honda Motor, Omron 
a několika dalšími.

Kromě investic je cílem 
fondu podpořit spoluprá-
ci japonských společností 
s technologickými firmami 
na severu Evropy. Významněj-
ší investice v tomto regionu 
do současné doby učinilo jen 
málo japonských podniků.

Fond se sídlem v Helsin-
kách hodlá investovat dva 
až pět milionů eur do spo-
lečností v sektorech, jako 
je autonomní řízení, umělá 
inteligence, virtuální realita 
nebo internet věcí. /čtk/

Karel KILIÁN

Start-up Nebia představil 
nový projekt nekonvenčně 
řešené sprchy, do něhož in-
vestoval například i generál-
ní ředitel Applu Tim Cook či 
bývalý předseda představen-

stva Googlu Eric Schmidt. 
Nová generace sprchových 
hlavic si klade za cíl význač-
ně snížit množství vody spo-
třebované při sprchování.

Promotéři projektu Nebia 
Spa Shower 2.0 tvrdí, že 
systém dokáže ušetřit až 
65 procent vody. Kampaň 
na crowdfundingovém 
serveru Kickstarter oslovila 

přes tři tisíce uživatelů, kteří 
firmě poslali 1,3 milionu 
dolarů. Původně žádala 
o pouhých sto tisíc na rozjetí 
výroby.

Kapičky vody vystupující 
z trysek jsou ve srovná-
ní s konvenční sprchou 
podstatně menší, takže tělo 

obklopí vodní mlhou, za-
tímco střed hlavice vypouští 
objemnější a teplejší proudy 
vody. Zajímavý je způsob, 
jakým sprcha pracuje 
s teplem. Systém vystřeluje 
drobné kapičky, které rychle 
ztrácejí teplotu, třikrát rych-
leji než konvenční sprchy, 
a pokrývá jimi dvojnásob-
nou plochu.

Kromě teplejší vody láká 
novinka na snadnou instalaci, 
která by neměla zabrat více 
než jednu minutu. Společ-
nost, která začínala jako start-
-up v rámci podnikatelského 
inkubátoru Y Combinator, 
přilákala několik špičkových 
investorů. Pod značkou Nebia 
dodala od roku 2015 již více 
než šestnáct tisíc sprchových 
hlavic první generace a chlubí 
se, že se jí tak podařilo ušetřit 
více než 378 milionů litrů 
vody. 

V posledním kole financo-
vání do firmy investovali Tim 
Cook, The Schmidt Family 
Foundation, ale i řada dalších 
investorů. Patří k nim spolu-
zakladatel Airbnb Joe Gebbia 
nebo generální ředitel Fitbitu 
James Park. Crowdfundingo-
vá kampaň na Kickstarteru 
potrvá do 14. března. 

Autor je redaktorem 
serveru Živě.cz
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100
milionů eur je 
ve fondu, který 

založilo Japonsko 
pro investice na 
severu Evropy.

Systém vystřeluje drobné kapičky, které rychle 
ztrácejí teplotu, třikrát rychleji než konvenční 
sprchy, a pokrývá jimi dvojnásobnou plochu.
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Úsporná sprcha 
zaujala i Cooka

SPOLEČNOST VIRGIN GALACTIC podnikatele Richarda Bransona má za sebou další úspěšný 
test lodi, která vystoupala na hranici vesmíru do výšky 89,9 kilometru nad Zemí. Instruktorka Beth 
Mosesová se tak stala první ženou, která letěla do kosmu jako pasažér v komerční vesmírné lodi. 
Měla vedle sebe dva piloty, jejím úkolem bylo hlavně posoudit zážitky, které si z výpravy přivezou 
běžní zákazníci. 
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NA PRAHU KOSMICKÉ TURISTIKY Japonci investují 
na severu Evropy

INOVACE. Nápaditě řešená sprcha vytváří jemnou mlhu, díky níž 
lze při sprchování ušetřit až dvě třetiny vody.
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Zeptám se tedy přímo k věci. 
Jak je možno dosáhnout 
stoprocentní jistoty?
Jistota se v životě těžko hledá, 
a proto se v historii podnikání 
vyvinuly nástroje, jak ji získat. 
Jedním z těchto nástrojů je poskyt-
nutí jistoty formou finanční záruky. 
Občanský zákoník definuje finanční 
záruku v § 2029 bodě 1 následovně 
„Finanční záruka vzniká prohlá-
šením výstavce v záruční listině, 
že uspokojí věřitele podle záruční 
listiny do výše určité peněžní částky, 
nesplní-li dlužník věřiteli určitý 
dluh, anebo splní-li se jiné podmín-
ky určené v záruční listině“ a dále 
v bodě 2 uvádí, že musí být vždy 
v písemné podobě.

Když se nad vaší odpovědí 
zamýšlím, tak ve mně vyvstá-
vá další otázka. Kdo může 
záruky poskytovat, aby jistota 
byla opravdu jistotou a ne jen 
prázdným prohlášením? Všichni 
chceme mít jistotu nebo alespoň 
víru, že ručitel svému závazku 
vyplývajícímu z ručení dostojí. 
Uvažujete správným směrem. Dle 
občanského zákoníku může finanční 
záruku, tedy jistotu, dnes poskyt-
nout v podstatě jakákoli fyzická 
nebo právnická osoba. Aby vám ale 
někdo mohl poskytnout hodnotnou 
jistotu, musí být především sám 
dost silný, jinak tato jistota nemá 
velkou cenu.  Z tohoto důvodu jsou 
v podnikání uznávány především 
dvě formy záruky, a to bankovní 
nebo pojistná záruka, jelikož banky 
a pojišťovny jsou obecně vnímány 
jako ekonomicky silné subjekty. 
Ekonomická síla subjektu je hodno-
cena tzv. ratingem, který zprostřed-
kovaně ukazuje věřiteli míru jistoty, 
kterou od ručitele získává. 

Jak jsou na tom z tohoto po-
hledu subjekty, které poskytují 
záruky na našem trhu?
Obecně dobře, jejich rating od ra-
tingové agentury Standard & Poors 
(S&P) se pohybuje v rozmezí úrovně 
„A“ až „BBB“. Euler Hermes je 
společností S&P hodnocen ratingem 

úrovně „AA“, který je udělován 
společnostem, které jsou ekonomic-
ky velmi silné a kde kapacita dostát 
svým finančním závazkům je velmi 
vysoká.  Záruky s ratingem „AA“ 
představují tedy pro věřitele velkou 
míru jistoty. 

Jaký je rozdíl mezi bankovní 
a pojistnou zárukou?
V zásadě se jedná o stejný produkt. 
Lišit se může především v typu 
listiny a podmínkách poskytnutí 
jistoty v nich obsažených. V zásadě 
věřitel má na výběr mezi dvěma typy 
listin, které mu poskytují jistotu, a to 
„garancí“, která zaručuje vyplacení 
jistoty na první zavolání, bez námitek 
a podmínek, nebo takzvaným „bon-
dem (surety)“, který se chová v urči-
tých aspektech podobně jako garance, 
ale navíc v sobě obsahuje podmínky, 
které musejí být splněny pro vyplace-
ní jistiny ručitele. Historicky byl typ 
garance doménou bankovních a bond 
pojišťovacích ústavů. 

Znamená to tedy, že by vaše 
pojišťovna garanci nevystavila?

ky (beneficienta). Například pokud 
je beneficient norská společnost, 
vystavíme záruku dle norského 
práva v norštině. A to za cenu, jako 
bychom vystavovali záruku v ČR, 
takže nedochází k účtování odměny 
za jednu záruku v obou zemích, což 
klientům přináší úsporu nákladů. 
Jaké má Euler Hermes požadavky 
na svoje klienty v oblasti záruk?
Cílíme na společnosti s ročním 
obratem od 300 milionů korun. 
Po přezkoumání finanční a obchod-
ní bonity společnosti a následném 
schválení obchodního případu 
dochází k uzavření pojistné smlouvy 
o pojištění záruky.

Pokud tomu tedy dobře 
rozumím, Euler Hermes je 
vlastně alternativou pro 
podnikající společnosti, které 
hledají jistotu formou záruky 
oproti bankovním ústavům, 
nebo se pletu?
Nepletete.  Jsme jednoznačně 
zajímavou alternativou financování 
pro společnosti, které poskytují 
svým obchodním partnerům jistotu 
formou záruční listiny. Společnos-
tem po jejich prověření a sepsání 
smluvní dokumentace poskytujeme 
záruční linku, kterou u nás mohou 
čerpat na jednotlivé záruky. Velice 
zajímavé na tom je, že oproti ban-
kovním ústavům nepožadujeme pro 
tuto záruční linku žádné zajištění, 
jako jsou nemovitosti, pohledávky 
atd.  Objem administrativy pro naše-
ho klienta je tedy menší, celý proces 
je rychlejší, ale hlavně nemá u nás 
vázané zdroje, které může využít 
pro další rozvoj svého podnikání.  
  
Jak se v současné době vyvíjí 
trend v oblasti poskytování 
bankovních a pojistných záruk 
v Evropě?
Těžko generalizovat, protože situace 
je různá podle jednotlivých zemí. 
Tam, kde se v oblasti záruk pojiš-
ťovny aktivně pohybují na trhu již 
delší dobu, je podíl pojistných záruk 
vystavených na trhu zhruba vyrov-
naný. Nicméně na základě informa-
cí, které v naší společnosti sleduje-
me, obliba pojistných záruk roste, 
a to především v západní Evropě. 
Ve střední a východní Evropě je 
situace jiná, řekl bych více polarizo-
vaná, například v ČR a na Slovensku 
jsou většinou využívány bankovní 
záruky, na rozdíl od Maďarska, kde 
jsou pojistné záruky běžným finan-
čním nástrojem spolu s bankovními 
zárukami. Tato situace je dána his-
torickým vývojem nabídky tohoto 
produktu. Ambicí Euler Hermes je 
tuto zaběhnutou situaci ve střední 
a východní Evropě změnit.  

Potřebujete mít jistotu?
Lidé odjakživa chtěli mít jistotu. Stoprocentní jistota se v životě velmi těžko 
hledá, ale najít se v určitém ohledu dá, nicméně musíte vědět kde ji hledat.  
Své o tom ví pan Miroslav Ingeduld, ředitel produktu pojistných záruk 
pro střední a východní Evropu. Jak to s jistotou opravdu je a jak ji případně 
získat nám sdělí v následujícím rozhovoru.

Samozřejmě ano, jsme součástí 
významné mezinárodní skupiny 
Allianz a máme stoletou zkušenost 
v oblasti poskytování jistoty formou 
finančních záruk. Vystavujeme 
záruky typu garance i bondu, a to 
v různých textacích pro různé obory. 
Umíme všechny typy záruk, jako 
příklad bych uvedl záruku za nabíd-
ku, provedení díla, zádržné, máme 
také mnoho specialit. Jako příklad ze 
zahraničí zmíním záruku za odstra-
nění ropné plošiny z moře po jejím 
odstavení, tzv. decommissioning 
guarantee, nebo záruku intervenční 
při dovozu produktů na některé trhy 
EU zvanou Intervention bond. 

Umí vaše společnost v ČR 
vystavit záruku pro svého 
klienta také v zahraničí?
Samozřejmě, česká pobočka spo-
lečnosti Euler Hermes spolupracuje 
v rámci mezinárodní sítě skupiny, 
která představuje 55 poboček a part-
nerů na pěti kontinentech, umožňu-
je našim klientům rychlé vystavení 
záruk po celém světě, dle právního 
rámce a jazyka země příjemce záru-
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TISÍCE LIDÍ 
z hlavního města 
i mimopražští turisté 
využili slunečného 
dne k návštěvě 
matějské pouti, 
která v sobotu 
začala na pražském 
holešovickém 
Výstavišti. Stovky 
atrakcí včetně 
několika novinek 
si budou moci lidé 
vyzkoušet po zhruba 
dva měsíce.
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